
جـهـان

 رسیدگی به پرونده تعرض به سفارت 
عربستان در دادگاه تجدیدنظر

ایســنا|  وکیل مدافع یکی از متهمان پرونده 
تعرض بــه ســفارت عربســتان از تعیین وقت 
رســیدگی به این پرونده در تاریخ 19 تیر ماه در 
دادگاه تجدیدنظر استان تهران خبر داد. مصطفی 
شعبانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: قرار است 
19 تیر ماه مجددا به این پرونده در شعبه 53 دادگاه 
تجدیدنظر استان تهران رسیدگی شود. شعبانی 6 
اردیبهشت ماه به ایسنا گفته بود که پرونده مذکور 
در شعبه 53 دادگاه تجدیدنظر استان تهران مطرح 
شده است. این وکیل دادگستری پیش از این به 
ایسنا گفته بود: از مجموع 20 متهم این پرونده، 
تعدادی تبرئه و تعدادی هم حبس شــان تعلیق 
شد که به حکم اعتراض نکردند، ولی برخی دیگر 
که به حبس های ســه و شش ماهه محکوم شده 
بودند و حدود 5 نفر هستند، به رأی دادگاه اعتراض 
کرده اند. 28 و 29 تیرماه سال 95 دو جلسه دادگاه 
در خصوص رسیدگی به اتهامات 20 نفر از متهمان 
پرونده تعرض به ســفارت عربســتان در شعبه 
1060 کیفری 2 مجتمع قضائی کارکنان دولت 
به ریاست قاضی فرشــید دهقانی برگزار شد که 
برخی از متهمان تبرئه، برخی دیگر به حبس های 
 تعلیقــی و برخی نیز به حبس هــای 3 و 6 ماهه

محکوم شدند.

 دیدار سفیر جدید ایران
 در سوریه با بشار اسد

ایســنا| ســفیر جدید جمهوری اسلامی 
ایران در ســوریه صبح روز سه شنبه با بشار اسد 
رئیس جمهوری این کشــور دیدار و استوارنامه 
خود را تسلیم کرد. جواد ترک آبادی در این دیدار 
با اشاره به روابط تاریخی و همکاری های راهبردی 
دو کشور، بر عزم و آمادگی کشورمان جهت توسعه 
و تعمیق همکاری های دوجانبه در تمامی زمینه ها 
تأکید کرد. ترک آبادی ابراز امیدواری کرد: در دوره 
مأموریت خود مناسبات دو کشور بر پایه منافع 
مشترک گســترش پیدا کند. رئیس جمهوری 
سوریه نیز در این ملاقات ضمن خوش آمدگویی 
و آرزوی موفقیت در مأموریت محوله برای ایشان، 
بر تداوم همکاری ها و مشورت های دو کشور در 
عرصه های مختلف تأکید و از حمایت همه جانبه 

مسئولان ایرانی از سوریه تقدیر کرد.

 توافق کمیته روابط خارجی سنا
 برای پیشبرد تحریم های ایران

به جای تحریم های روسیه
ایسنا| اعضای ارشــد کمیته روابط خارجی 
سنای آمریکا توافق کردند تا طرح تحریم روسیه 
را کنار بگذارند و به جای آن طرح تحریم ایران را 
بررســی کنند. باب کورکر رئیس کمیته روابط 
خارجی مجلس سنای آمریکا و بن کاردین عضو 
ارشــد دموکرات این کمیته روز دوشنبه توافق 
کردند تا به جای بررســی طرح تحریم روسیه،  
تحریم های ایران را پیش ببرنــد و به علاوه روی 
طرحی برای مقابلــه با نفوذ مســکو در اروپای 
شرقی بدون استفاده از تحریم کار کنند. کورکر 
در گفت وگو با پولیتیکو، اظهار کرد: ما نمی خواهیم 
روی طرح تحریم های روسیه کار کنیم. ما کاملا 
به این توافق دست یافتیم که این مسیر را پیش 
ببریم و طرح تحریم های ایران را بررســی کنیم. 
همچنین قرار است روی اقداماتی برای مقابله با 
روســیه در اروپا تمرکز کنیم. این دو برنامه های 
آینده ما هستند. به نوشته پولیتیکو، توافق میان 
سناتورها کورکر و کاردین موجب حل اختلاف 
میان اعضای ارشــد کمیته روابط خارجی سنا 
شــده اســت که خواهان بررســی هر دو طرح 
تحریم های ایران و روســیه همزمان با یکدیگر 
بودند. طرح تحریم هــای ایران از مــاه مارس از 
ســوی باب کورکر ارایه شــد که هدف آن وضع 
تحریم های جدید علیه این کشور به بهانه توسعه 
برنامه موشکی بالستیک ایران، حمایت تهران از 
آنچه واشــنگتن گروه های تروریستی می خواند 
و موضوع حقوق بشــر اســت. طرح تحریم های 
روســیه نیز بــرای پاســخ به آنچه واشــنگتن 
دخالت مســکو در انتخابات ریاست جمهوری 
ماه نوامبر آمریــکا می داند، طراحی شــده بود.

کمیته روابط بین الملل مجلس اعیان انگلیس:  

ترامپ برای پاره کردن برجام 
پشتیبانی ندارد

ایسنا|  کمیته روابط بین الملل مجلس اعیان 
انگلیس بر لزوم تســهیل مقــررات بانکی برای 
بازشــدن منابع جدید مالی برای ایران، حتی در 
صورتی که آمریکا از این درخواست پیروی نکند، 
تأکید کرد. کمیته روابط بین الملل مجلس اعیان 
انگلیس روز سه شنبه با انتشار گزارشی خواستار 
آن شــده  که لندن مســتقل از آمریکا، از طریق 
همکاری نزدیک تر با اروپــا از ادامه اجرای توافق 

هسته ای با ایران اطمینان حاصل کند.
کمیته روابط بین الملل مجلس اعیان انگلیس 
در ادامه از دولت لندن خواســته  اســت  تا بعد از 
خروج این کشــور از اتحادیه اروپا تجارت با ایران 
را در اولویت قــرار دهد و از طریــق همکاری با 
اتحادیه اروپا، محدودیت های بانکی اعطای وام و 

سرمایه گذاری در ایران را رفع کند.
این کمیته در گــزارش خود مواضــع دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهوری آمریکا دربــاره برنامه 
جامع اقدام مشترک)برجام( را غیرسازنده خوانده 
و آورده است: »دونالد ترامپ از حمایت بین الملل 

برای پاره کرده توافق هسته ای برخوردار نیست.
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شهروند| اســماعیل هنیــه، نایب رئیس دفتر 
سیاســی جنبش حماس روز دوشــنبه اعلام کرد 
که ایــن جنبــش رایزنی هایی با جامعــه جهانی 
و کشــورهای عربی برای شرح ســندی که عصر 
دوشنبه ارایه و درآن موافقت خود با تشکیل کشور 
فلسطین براســاس مرزهای 196۷ را اعلام کرد،  
خواهد داشت. حماس 30 ســال بعد از تاسیسش 
و 11 ســال در قدرت بــودن حالا ســندی جدید 
منتشــر کرده که برای نخســتین بار دربرگیرنده 
موافقتش با تشــکیل کشور فلســطین بر مرزهای 
چهارم ژنو 196۷ است که گویی تبدیل به واقعیتی 
سیاسی شده است، هرچند که دراین سند جدید، 
اســراییل را به رسمیت نشــناخته اما موجودیت 
 آن را به طــور ضمنــی در واقعیــت به رســمیت

 شناخته است.
 اســماعیل هنیــه،  نایب رئیس دفتر سیاســی 
جنبــش حماس درپاســخ به ســوال خبرگزاری 
فرانسه درباره رایزنی ها با مصر، کشورهای عربی و 
غربی جهت شرح سند حماس گفت :   قطعا حماس 
رایزنی ها و دیدارهایی با این کشورها خواهد داشت 
و در راســتای حمایت از سیاست و استراتژی عدم 
تعصب و پذیرش آرای دیگران، از هرگونه یادداشت 
و توضیح و ســوال و بحث درباره این سند استقبال 
می کند. هنیه اظهار داشت: این سند نشان دهنده 
تحول بــزرگ درحماس و پایبنــدی این جنبش 
به استراتژی ها و اصول اســت نه بنا بر درخواست 
هیچ طرفی. یحیی الســنوار، رهبر حماس در غزه 
نیز درپاســخ به ســوال خبرگزاری فرانسه درباره 
شرایط پس از ارایه این سند، بدون ارایه توضیحات 
 بیشــتر تنها تأکید کرد که شرایط پس از این عالی 

خواهد بود.
حماس برای نخســتین بار دســت بــه تغییر و 
اصلاح ســند سیاســی خود زده و موافقت خود را 
با تشکیل کشور فلســطین براساس مرزهای  سال 
196۷ میلادی اعلام و بر بعد سیاسی و نه مذهبی 
درگیری و اختلاف با رژیم صهیونیستی تأکید کرد. 
خالد مشــعل، رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس 
نیز درپاسخ به ســوالات خبرنگاران درکنفرانسی 
مطبوعاتی در دوحــه که به صورت زنــده در غزه 
پخش می شد،  گفت:  این سند مرجع ما درعملکرد 

سیاسی روزانه است.
به رغــم این که حماس دراین ســند دربرخی از 
رویکرد هایش تغییراتی ایجاد کرده، اما بعید است 
که این تغییر منجر به تغییر موضع حماس درقبال 
اسراییل شــود. محمود الزهار، عضو ارشد جنبش 
نیز روز گذشــته در گفت وگو بــا خبرگزاری مهر 
گفت: »ما مرزهای 196۷ را به رسمیت شناختیم 

و نه رژیــم صهیونیســتی را. این که مــا مرزهای 
196۷ را به رســمیت شــناخته ایم، به معنای به 
رسمیت شناختن دشمن و عقب نشینی از اصول و 
مواضع خود نیست. سند سیاسی جدید به معنای 
عادی ســازی روابط با دشمن صهیونیستی نیست. 
موضع صهیونیســت ها هم کاملا روشــن است. از 
آنجایی که دراین ســند سیاسی، صهیونیست ها به 
رسمیت شناخته نشده اند، آنها همچنان خواستار 

تحقق این امر هستند«. 
اما به  هرحال این تغییــرات هرچند کوچک هم 
بوده، ازسوی تحلیلگران بســیار مهم ارزیابی شده 
اســت. تغییرات موجود دراین سند درکنار برخی 
تغییرات رویه های شــخصی رهبران این جنبش 
نشــان از فشــارهایی دارد که حمــاس تحت آنها 
تصمیم بــه یافتــن راه برون رفتی گرفته اســت. 
حماس امروز در نوار غزه قدرت را در دســت دارد. 
قدرتی که هر ازچند گاهی ازسوی جنبش فتح به 
چالش کشیده می شــود. حماس دریافته است که 
حفظ وضع موجــود در نوار غزه بیــش از آنچه که 
بتواند، برایش هزینــه دارد. حماس تلاش می کند 
با تغییر رویکردهایی هرچند کوچک به مشروعیت 
خــود در نوار غزه قوت ببخشــد و بتواند شــرایط 
اقتصادی بهتری را برای ســاکنان پرجمعیت این 

منطقه فراهم کند. 

واقعیت این اســت که حماس امروز درمیانه یک 
بحران اقتصادی شدید اســت. مقامات فلسطینی 
ازپرداخت پاداش به کارمنــدان دولت در نوار غزه 
خودداری می کنند و ارایه ســوخت بــه برخی از 
نیروگاه های اصلی متوقف شــده اســت. این اقدام 
مقامات فلسطینی درپاسخ به تصمیم حماس برای 
پرداخت نکردن مالیات مربوط به ســوختی است 
که از قطر و ترکیه به این منطقه ســرازیر می شد، 
صورت گرفته اســت. جنبش فتح البته به حماس 
پیشــنهاد کرد که در ازای واگذاری بیشتر کنترل 
و امنیــت نوار غزه بــه جنبش فتــح، از مالیات ها 
چشم پوشــی خواهد کرد. حماس اما براین عقیده 
بود کــه پذیرفتــن درخواســت های جنبش فتح 
از لحاظ زیادی هزینه زیــادی دارد و چنانچه این 
درخواســت ها را بپذیرد، مشــروعیتش زیر سوال 
می رود. درنتیجــه جنبش فتح نیــز درتاریخ 2۷ 
آوریل اعلام کرد کــه بهای برقی که از اســراییل 
به سمت غزه ارسال می شــود را نخواهد پرداخت. 
درپاســخ، مقامات حماس، محمود عباس، رئیس 
جنبش فتــح را متهم کرد که در آســتانه ســفر 
رئیس جمهوری آمریکا به اســراییل فشار را بر نوار 
غزه افزایش داده اســت، اما درعرصه واقعیت، نکته 
این اســت که مردم غزه، فراتر از نگاه به دعواهای 
سیاســی حماس و فتح، بــه دنبال شــرایط بهتر 

زندگی هستند. بدترشدن شــرایط زندگی درنوار 
غزه حــد و حــدودی دارد و چنانچه این شــرایط 
بدتر و بدتر شــود، این بار حماس به سوءمدیریت و 
ناتوانی دربهبود اوضاع متهم خواهد شد. این بار نه 
ازسوی فتح بلکه از مردم خودش. از این جهت است 
که حماس درسند منتشرشده جدید نیم نگاهی نیز 
به ســازش با جنبش فتح دارد و انتظار می رود که 

این اتفاق حداقل درعرصه اقتصادی رخ دهد. 
البته تــا زمانی که حماس به این ســازش تن 
در دهد، حامیان خارجی ایــن جنبش همچنان 
به ارســال کمک های خود ادامــه خواهند داد و 
درعین حــال، منافع خــود را نیز جســت وجو 
خواهند کرد. برای مثال ترکیــه و قطر همچنان 
که به حماس کمــک می کنند، ایــن جنبش را 
برای مصالحه با فتح تحت فشــار قــرار خواهند 
داد. ترکیه که روابط خود را با اســراییل به حال 
عادی بازگردانده اســت، می تواند به حماس این 
وعده را بدهد که چنانچه تن بــه مصالحه دهد، 
ازکمک های ترکیه برخوردار خواهد شــد. ترکیه 
حتی ممکن اســت به دنبال برقراری گفت وگوی 
مســتقیم میان حماس و اســراییل نیز باشد. در 
آن ســو مصر نیز متعهد شده اســت؛ درصورتی 
که حمــاس از بخشــی از کنترلش بــر گذرگاه 
رفح صرف نظر کند، کمک هایی شــامل نیازهای 
اساســی مردم غــزه را بــه این منطقه ارســال 
خواهد کرد. البتــه رابطه میــان مصر و حماس 
یک رابطــه دوطرفه اســت. مصر بــرای کنترل 
داعش و درصحرای ســینا به حمــاس نیاز دارد 
و حماس نیز درمقابل بــه کمک های مالی مصر 
برای حفــظ وضع موجود درغزه نیازمند اســت. 
البته قطر به هرطریقی از نزدیک شــدن حماس 
به مصر خشنود نیســت. قطر مدت هاست که به 
حماس فشــار وارد می کند که از نزدیک شدن به 
مصر بپرهیــزد؛ چراکه دوحه تمایل دارد حماس 
بیشــتر به طرح صلح اعراب درخاورمیانه نزدیک 

شود تا به مصر. 
به طور کلی کشورهایی نظیر ترکیه، قطر و مصر 
درحال سوءاستفاده ازموقعیت سختی هستند که 
حماس در آن قرار گرفته اســت. هرکــدام از آنها 
ســعی می کنند قطعه ای از گوشت بدن حماس را 
بکننــد و در ازای آن حاضرند مشــوقی به حماس 
اعطا کنند. هدف این کشــورها از ایــن کار، یافتن 
موضع مناســب درمذاکرات با آمریکا و اســراییل 
اســت، اما به طورکلــی بعید به نظر می رســد که 
حماس مایل باشــد از کنترلش بر نوار غزه دســت 
بکشــد. هویت غزه و هویت حماس به نوعی با هم 

تعریف شده است.  

اخبار    دیپلماسی

سند رسمی جنبش حماس با لحنی ملایم تر منتشر شد  

موافقت با مرزهای 1967

اخبار  جهان

 ترامپ: اوباما نیستم خط قرمز
 تعیین کنم، لازم باشد اقدام می کنم!

 ایسنا| رئیس جمهــوری آمریکا خاطرنشان 
کرد، تمایلی به ترسیم به اصطلاح خط قرمز برای 
مسأله کره شمالی مشــابه کاری که باراک اوباما، 
رئیس جمهوری سابق در قبال سوریه انجام داد، 
ندارد. دونالــد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا در 
مصاحبه ای خاطرنشــان کرد تمایلی به ترسیم 
خط قرمز برای کره شــمالی نــدارد اما همچنان 
آماده اقدام علیه این کشور در صورت لزوم است. 
ترامپ در مصاحبه با فاکس نیوز گفت: »من مثل 
باراک اوباما نیســتم که روی شــن و ماسه خط 
قرمز ترسیم می کرد و بعد بسیاری از اتفاقات بد 
رخ می داد.« او ادامه داد: »شــما می بینید که چه 
اتفاقات بســیار بد و تهدید آمیــزی می افتد. من 
تمایلی به ترسیم خط قرمز برای کسی ندارم اما 
اگر مجبور به برخورد باشم،  برخورد خواهم کرد.« 
ترامپ مجددا تأکید کرد درحال حاضر نه نظامیان 
آمریکایی و نه ارتش کره جنوبی در  منطقه به سبب 
تهدید مداوم هسته ای کره شمالی احساس امنیت 
کامل نمی کنند. او همچنین خاطرنشــان کرد، 
مقام های دفاعی آمریکا هرگونه عملیات نظامی 
 که ممکن است در پاسخ به آزمایش های هسته ای

 پیونگ یانگ انجام شود را اعلام نمی کنند.

بیش از دوسوم روس ها خواهان 
ریاست جمهوری مجدد پوتین هستند

ایسنا|در تازه تریــن نظرســنجی انجام شده 
بیش از دوســوم روس ها خواهان حضور پوتین 
در انتخابات ریاســت جمهوری روسیه هستند. 
مرکز افکارسنجی لودای روســیه اعلام کرد، در 
این نظرسنجی بیش از 6۴ درصد خواهان حضور 
مجدد ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری فعلی 
در انتخابات ریاست جمهوری این کشور در  سال 
2018 میلادی هســتند. همچنیــن 22 درصد 
معتقدند کــه دیگر نیازی به شــرکت پوتین در 
انتخابات ریاست جمهوری نیست و مخالف حضور 
وی هستند. از ســوی دیگر در این نظرسنجی به 
فرض آن که یکشنبه هفته آینده زمان انتخابات 
ریاست جمهوری روسیه باشد، بیش از ۴8 درصد 
پرسش شــوندگان، گزینه انتخابی خود را برای 

ریاست جمهوری روسیه باز هم پوتین می دانند.

رئیس جمهوری فیلیپین دعوت ترامپ 
را به خاطر روسیه پس زد

ایسنا | رئیس جمهوری فیلیپین اعلام کرد، به 
دلیل مشغله کاری نمی تواند قول قطعی بدهد که 
به آمریکا سفر کند. در پی دعوت دونالد ترامپ از 
رودریگو دوترته،  رئیس جمهوری فیلیپین برای 
سفر به آمریکا وی اعلام کرد: به دلیل برنامه فشرده  
و سفرهای برنامه ریزی شده به روسیه و اسراییل 
نمی توانم قول قطعی بدهم. چندی قبل ترامپ در 
یک تماس تلفنی صمیمانه با دوترته از وی برای 

سفر به آمریکا دعوت کرد.
رئیس جمهــوری فیلیپین اعلام کــرد، برای 
داشــتن روابط خوب با آمریکا آماده است. او در 
پاسخ به سوالی درباره این که آیا وی زمانی را برای 
ســفر به آمریکا تعیین کرده است با بیان این که 
هنوز زمان مشخصی برای چنین سفری تعیین 
نشده است، اضافه کرد:   بسیار مشغله دارم. دوترته 
اضافه کرد: »من نمی توانم دراین باره قول قطعی 

بدهم زیرا سفری به روسیه و اسراییل دارم.«

سئول:  ناکامی در آزمایش موشکی 
کره شمالی تعمدی بوده است

ایسنا| یک مقام دولت ســئول معتقد است، 
ناکامی در آزمایش موشــکی اخیر کره شــمالی 
تعمدی بوده است. یک مقام دولت سئول اظهار 
کرد: مــا اعتقاد نداریم که شکســت در آزمایش 
موشکی اخیر کره شمالی تصادفی بوده باشد. وی 
تصریح کرد، سئول بر این باور است که ناکام ماندن 
این آزمایش موشکی نقشــه ای در مسیر ایجاد 
بمب های هسته ای بوده که هدف آن پنهان کردن 
پیشــرفت های پیونگ یانگ در این مسیر است. 
کره شمالی صبح روز شنبه دومین آزمایش یک 
موشک بالستیک ظرف دو هفته را انجام داد. گفته 

می شود که هر دو موشک در آسمان منفجر شد.
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محمد جواد ظریف وزیر امــور خارجه ایران با تاکید 
بر حضور همه مردم در پای صندوق های رأی از تمامی 
ســلایق گفت: »نوع انتخاب مردم مشخص می کند 
کشور در چهار سال آینده در چه مسیری حرکت خواهد 
کرد.« او با بیان این که »زمان به میوه نشستن تلاش ها 
در چارچوب برجام به تدریج فرا می رسد« گفت: »برای 
تداوم اقتدار ایران نیاز اســت سیاست های چهار سال 

گذشته ادامه یابد.«
وزیر امــور خارجه در روزهای ابتدایی اردیبهشــت 
ســال 96 در حالی که کمتــر از بیســت روز دیگر به 
برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری دوازدهم باقی 
مانده در گفت وگویی با خبرنگاران ایســنا به تشــریح 
عملکرد دستگاه دیپلماسی کشور در چهار سال گذشته 
پرداخت.او با تاکید بــر اجرای یکی از مهم ترین اهداف 
وزارت امور خارجه در چهار سال گذشته که گسترش 
و تعمیق تعاملات اقتصادی بوده است با اشاره به توافق 
هسته ای و اجرای موفق آن گفت: »در دولت آینده نیز 
ســه اولویت مهم در عرصه سیاست خارجی پیگیری 

می شود که مهم ترین آن حفظ برجام است.«
به نتیجه رساندن مذاکرات شجاعت می خواهد

ظریف خاطرنشــان کرد: نکته مهم در این راســتا 
شجاعتی بود که برای تصمیم گیری در کشور نیاز بود. به 
طور قطع وارد شدن به مذاکره و رسیدن به نتیجه بسیار 
سخت تر از مذاکره و ســخنرانی بی حاصل است. برای 
ورود به مذاکره و حصول نتیجه باید تلاش زیادی انجام 
شــده و حواس ها در تمام طول مذاکره بر روی مساله 
متمرکز باشد، اما برای سخنرانی و قرائت یک متن، بعد 
از تهیه و تدوین سخنرانی علی القاعده اتفاقی نمی افتد و 
شما نیز نباید خیلی نگران مسائل پس از آن باشید،  اما 
مذاکره و ورود به آن شجاعت می خواهد و مهم تر از آن 

داشتن شجاعت برای به نتیجه رساندن مذاکرات است.
وزیر امور خارجــه تصریح کرد: مذاکــره به معنای 
تحمیل نیســت و یک طرف نمی تواند نظر خود را به 
طرف مقابــل تحمیل کند و درک ایــن  واقعیت ها در 
جریان مذاکرات هسته ای توانست در کشور شکل بگیرد. 
مجموعه این اتفاق ها باعث شــد اقتدار واقعی ایران که 
زاییده جمهوری اسلامی است، در صحنه بین المللی 
متبلور شود و زنجیرهایی که علیه ایران از طریق پروژه 
ایران هراسی، تحریم ها و قطعنامه های فصل هفتمی 

شورای امنیت ایجاده شده بود، گسسته شود. 
 برخی دوستان

 به تاثیرگذاری دیپلماسی آلرژی دارند
ظریف در بخشی دیگر از این گفت وگو با بیان این که 
»برخی از دوســتان مقــداری به این موضــوع آلرژی 
دارند که بپذیرند دیپلماسی می تواند تاثیرگذار باشد« 
تصریح کرد: این دوستان تصور می کنند کسانی که از 
دیپلماسی صحبت می کنند به دیگر ابعاد اقتدار ایران 
توجهی ندارند،  اما واقعیت این است که ما همین قدرت 
را در گذشته داشتیم، از همین امکانات برخوردار بودیم 
ولی نه به هیچ اجلاس بین المللی دعوت می شدیم و نه 
در هیچ کجا کسی ما را تحویل می گرفت. از طرفی هر 

روز فشارهای جدیدی بر مردم وارد می شد. این ها همه 
واقعیت هایی است که چهار سال پیش وجود داشت ولی 
امروز خوشبختانه وجود ندارد و این ها همه برمی گردد 
به شــجاعت و شــهامتی که رئیس جمهوری تحت 
هدایت های مدبرانه رهبری داشتند و توانستند مسیر 
دیپلماسی کشور را به ســمت درست و مناسب سوق 
دهند. ظریف با بیان این که »نــوع انتخاب مردم تاثیر 
اساسی در آینده کشــور دارد و این گونه نیست که نوع 
انتخاب کم تاثیر باشد« اظهار کرد: شما نمود تاثیر این 
نوع انتخاب را در فاصله سال های 8۴ تا 92 و هم چنین 
اتفاقاتی که بعد از 92 رخ داد، مشاهده کردید. واقعیت آن 
است که این انتخاب است که مشخص می کند کشور 
در چهار ســال آینده در چه مسیری حرکت می کند. 
مردم می توانند قضاوت کنند که سیاســت های اتخاذ 
شده در آن هشت سال کشــور را به چه مسیری برد و 
سیاست های اتخاذ شــده در این چهار سال کشور را به 

چه سمتی سوق داده است.
 سال های قبل 

از جیب و معیشت مردم هزینه شد 
وی بــا بیان این کــه برای تــداوم اقتــدار و حضور 
عزت مندانه ایران در صحنه بین المللی و تداوم سیاست 
تعاملی ایــران در عرصه جهانی همــراه با حفظ عزت 
و کرامت ایرانی نیاز است سیاســت های به کار گرفته 
شده در چهار سال گذشته ادامه پیدا کند، گفت: تداوم 
چنین روندی نیاز امروز کشور و اقتصاد میهن عزیزمان 
است. سال های قبل در کشور از جیب و معیشت مردم 
برای برخی از شــعارها هزینه کردیم، ولی امروز در اثر 
سیاست های دولت یازدهم، سیاست خارجی به کمک 
معیشت مردم آمده و این نشان دهنده تفاوتی است که 
انتخاب مردم در روز رأی گیری می تواند بر آینده کشور 
و معیشت آنها داشته باشد. رئیس دستگاه دیپلماسی 
کشور در عین حال با اشاره به اثرات تحریم ها بر اقتصاد 
کشــور تاکید کرد که برای اصلاح آن چه در آن هشت 

سال رخ داد، نیاز به زمان داریم.
وی افزود: تا به امروز برای رفع آن مشــکلات و حفظ 
اقتدارمان به میزان قابل توجهی در مسیر صحیح پیش 
رفته ایم. در حال حاضر یک ســال و چهار ماه از اجرای 

برجام می گذرد و در این مدت بسیاری از مشکلاتی که 
غربی ها در مراحل متعدد به این کشور تحمیل کردند، 

آرام آرام رفع شده است.
امروز کم تر ناگزیریم پول خود را با چمدان 

حمل و نقل کنیم
ظریف با اشــاره به تحریم نفتی که از سوی غربی ها 
در مقطعی علیه ایران اعمال شــد، خاطرنشان کرد: ما 
برای این که شرایط را به قبل برگردانیم نیازمند به زمان 
هستیم. البته الحمدالله با تدابیر خوبی که قبل از پایان 
تحریم ها از ســوی رئیس جمهوری، وزیر نفت و سایر 
کارکنان صنعت نفت کشور اندیشیده شد، توانستیم 
سریع تر از زمانی که دنیا تصور می کرد فرصت از دست 
رفته کشــور در زمینه تولید و صادرات صنعت نفت را 
بازیابی کنیم. البته در حوزه های دیگر ممکن است این 
روند بیش تر طول کشــد، ولی واقعیت این است که در 

مسیر صحیح حرکت کرده ایم. 
وزیر امــور خارجه کشــورمان افــزود: در مقطعی 
میلیاردها دلار از درآمدهای مردم در اختیار کسانی قرار 
گرفت که معلوم نیست به بهانه دور زدن تحریم ها چگونه 
آن اموال را حیف و میل کردند. ده ها میلیارد دلار از پولی 
که به هر دلار آن مردم این کشــور نیازمند هستند به 
خاطر تحریم هایی که به دلیل عدم توجه به واقعیت های 
بین المللی به این کشور تحمیل شد، هدر رفت.  ظریف 
افزود: از دیگر ســو وزارت خارجــه در طول این مدت 
تلاش کرد موانعی که موجب قفل شدن فعالیت های 
اقتصادی خارجی کشور می شد را رفع کند. پیش از آن 
مجبور بودیم برای دور زدن تحریم ها 35 میلیارد دلار 
در اختیار کسانی قرار دهیم که معلوم نیست این پول ها 
را چگونه حیف و میل کردند و کجا بردند. هم چنین در 
آن مقطع به خاطر تحریم ها مجبور بودیم مقادیر زیادی 
از ذخایر ارزی خود را جهت مبادله با دیگر کشــورها به 
ارز محلــی تبدیل کنیم یا از این ســرمایه ها به عنوان 
ضمانت سرمایه گذاری استفاده کنیم، ولی اکنون این 
موانع برداشته شده است. امروز با همه کشورها بر اساس 
روند عادی همکاری می کنیم. نفت مان را می فروشیم 
و پول مان را می گیریم. رئیس دســتگاه دیپلماسی در 
پاسخ به ادعای کسانی که می گویند رفت وآمد بازرگانان، 

تجار و کارآفرینان خارجی به ایران نتیجه ای نداشــته 
است، گفت:  شــما می خواهید بعد از یک دوره طولانی 
که ایران از نظــر اقتصادی از دنیا جدا بــوده و موانعی 
برای توسعه روابط اقتصادی در بعد خارجی داشته یک 
حرکت جدیدی را آغاز کنید. برای انجام این امر چقدر 
فرصت نیاز است؟ یک روز، یک ماه، دو ماه؟ چه میزان 
زمان نیاز است؟ چگونه است برخی از دوستان خیلی 
سریع به این نتیجه رسیده اند که برجام نتیجه نداشته و 

این رفت و آمدها صرفا تشریفاتی بوده است؟
 هواپیماهای کاغذی اکنون روی زمین است

و آقایان بر آن سوار می شوند
وی خاطرنشــان کرد: این رفت و آمدها و گفت وگو 
در نهایت تبدیل به قرارداد می شــود و این قراردادها به 
ســاخت کارخانه، افزایش صادرات و هر آن چه که نیاز 
کشور است تبدیل خواهد شــد. به طور مثال در مورد 
موضوع خرید هواپیما نگاه کنید همین دوســتانی که 
این اتهام را مطرح می کنند که این رفت و آمدها بی فایده 
بوده است، از خرید هواپیما با عنوان »پرواز هواپیماهای 
کاغذی در فضای انتخابات« نــام می بردند. اکنون این 
هواپیماهای کاغذی روی زمین است و خود آقایان بر آن 
سوار شده اند. ظریف تاکید کرد: برای همین هواپیماها 
بیش از دو ســال مذاکره شــد. از همان روزی که برای 
توافق ژنو مذاکره می کردیم این دغدغه را داشــتیم که 
چرا مردم با استرس و نگرانی باید سوار هواپیما شوند. 
18 ماه مذاکره برای خرید هواپیما انجام شد و با اجرایی 
شدن برجام 9 ماه تلاش شد تا بتوانیم مجوزهای لازم را 

برای خرید بگیریم. همه این اقدامات زمان بر بود. 
 اگر صادرات نفت

 به کمتر از 200 هزار بشکه می رسید
رئیــس دســتگاه دیپلماســی گفت: »بر اســاس 
قطعنامه هایی که در دولت دهــم در کنگره آمریکا با 
پشتوانه تحریم های شورای امنیت صادر شد، اگر همان 
روند گذشته ادامه می یافت، امروز صادرات نفت مان به 
کمتر از 200 هزار بشکه می رسید. سوال من این است 
که با این میزان صادرات کدام یک از برنامه های عادی 
کشور قابل اجرا بود؟ اما این هم پایان کار نبود. روزهای 
ابتدایی شروع به کار دولت یازدهم، قانونی در مجلس 
نمایندگان آمریکا که مدت ها درباره آن بحث شده بود 
به تصویب رسید که بر اساس آن فروش نفت ایران در 
مدت کوتاهی به صفر می رســید و بر اساس آن قانون، 
دولت آمریکا دیگر نمی توانست حتی با ما مذاکره کند، 
چون دیگر اختیار تعلیق یا لغو تحریم ها را نداشــت و 
این مساله به اجازه سنا منوط می شد. اگر از سوی سنا 
این قانون تصویب می شــد، وارد بحرانی می شدیم که 
آن بحران نه این که بگویم به جنگ اما حتما به شرایط 
تندتری می انجامید. وزیر امور خارجه کشورمان تاکید 
کرد: »امروز بعضی دوستان تلاش می کنند مردم را به 
فراموشی بکشانند اما مردم یادشان نرفته است در چه 
شرایطی بودند و الان در چه شرایطی هستند. معتقدم 
امروز در بستری دیگر به سمت حل و فصل مشکلات و 

بهبود معیشت مردم حرکت می کنیم.«

ناگفته های ظریف از آنچه که بودیم به آنچه که رسیدیم

مردم یادشان نرفته ... 
  در دولت قبل نه به اجلاسی دعوت می شدیم و نه کسی ایران را تحویل می گرفت
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